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DŮLEŽITÉ 
UPOZORNĚNÍ

K 31.12.2023 končí Bytové 
hospodářství Chlumčany 
zajišťovat a spravovat  
bytový a nebytový fond

Od 1.1.2024 si vše 
zařídíte na Obecním 
úřadě, 1. patro 
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Vážené dámy a pánové, 

za několik dnů budeme slavit Štědrý den 
a následující vánoční a novoroční svátky. Vánoční doba 
však začala již první adventní neděli. Advent je doba 
určená k zamyšlení a vzpomínkám. 

Zvláštní atmosféru Vánoc cítíme asi všichni, když 
se  za světel svíček každý rok sejdeme u  vánočního 
stromku. Ale Vánoce nejsou jen nazdobený stromeček 
obložený spoustou dárků, smažený kapr nebo řízek 
a  salát, vánočka a  vanilkové rohlíčky. Vánoční svátky 
a  před nimi předcházející adventní doba jsou časy, 
kdybychom se měli v dnešní uspěchané době zastavit, 
zamyslet se  a  věnovat co nejvíce svého času svým 
blízkým a  přátelům. Přátelství je mezilidský vztah 
vyznačující se vzájemnou náklonností a porozuměním. 
Lidé v  přátelském vztahu se  vůči svým protějškům 
chovají ohleduplně a  chtějí pro své přátele to nejlepší. 
Důležitá je vzájemná upřímnost, důvěra a  schopnost 
empatie. Přátelé se  svým protějškům mohou svěřit 
se svými pocity a názory bez strachu, že by za ně byli 
odsuzováni. V  přátelství je také běžná vzájemná 
nezištná pomoc a  touha trávit se  svým protějškem 
hodně nejen příjemných chvil. A  právě upřímné 
přátelství je to, čeho je v dnešní době jako šafránu. Jsme 
sobečtí, zahleděni sami do  sebe a  pojem přátelství 
používáme pouze v  době, když od  někoho druhého 
něco potřebujeme. A  tak si každý sám položte otázku. 
Chovám se i já jako opravdový přítel? Asi tady bychom 
měli začít a  podívat se  sami do  vlastního svědomí. 
Mnozí lidé mají pocit, že opravdový přítel je vždy 
a  všude, kde zrovna potřebujeme. Že vždy ví, co si 
myslíme, a bez výhrad stojí na naší straně. Já si to však 
nemyslím a  doufám, že nejsem sama. Životní 
zkušenosti mě přesvědčili, že pomoc druhého není 

samozřejmostí, ale osobní ctnosti lidí, kteří bez 
kalkulací nabízí pomoc druhému. Přátelství je hluboký 
osobní postoj, který žije a neustále se mění s ohledem 
na naše myšlení, činy a  životní zkušenosti. Je nutné si 
uvědomit, že vznik přátelství je mnohem jednodušší, 
než si přátelství udržet. Proto bychom si měli 
uvědomit, a doba adventu je tím pravým obdobím, jak 
se chováme vůči ostatním, jak velkou oporou jsme pro 
naše přátele. 

Dovolte mi, abych vám všem v  tomto období 
popřála co nejméně stresu, abyste si v  této vánoční 
době našli více času nejen pro své blízké z  rodinného 
kruhu, ale i pro skutečné přátele. Těm nejmenším bych 
chtěla popřát hodně dárků pod stromečkem. Nám 
dospělým přeji klid a  dostatek rodinné pohody, těm 
starším hlavně pevné zdraví a  dostatek životního 
optimismu. Do nového roku 2024 pak přeji Vám všem 
hodně zdraví, dobré nálady a životního optimismu.

                                     Vladimíra Štejrová, starostka obce

ZPRÁVA STAROSTKY

Prodej knih o Chlumčanech a Hradčanech

Na obecním úřadě v Chlumčanech, v kanceláři Podatelny jsou k zakoupení knihy:

• "Chlumčany a jejich obyvatelé", cena 230,-Kč 

• „Hradčany 1788-2020“, cena 250,-Kč

• Zajímavosti – záhady – zvyklosti farnosti Dolní Lukavice, cena 300,-Kč
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Srpen 2023
Valentýna Emingerová
Jakub Dolejší
Malvína Mlnáříková
Františka Havlová 

Říjen 2023
Šimon Konečný

Tereza Šmídová
Kryštof Jurečka
Ondřej Michal
Jakub Toman
Matěj Vojáček

Listopad 2023
Ellisa Elizabeth Petelová

KRONIKA

Blahopřání k 75. narozeninám
Horká Bohuslava

Blahopřání k 80. narozeninám
Nazarová Marie
Šípová Milena
Keszegh Vincent
Šebková Věra

Blahopřání k 85. narozeninám
Vlčková Marie
Kuběnová Lidmila
Šíp Jaroslav
Vokáč František
Kotlík Ladislav

Blahopřání k 87. narozeninám
Vlček Zdeněk
Vaněčková Marie

Blahopřání k 88. narozeninám
Lukáš František
Benedikt Václav

Blahopřání k 89. narozeninám
Varga Ján

Blahopřání k 90. narozeninám
Kabátová Věra

Vážení jubilanti, 
blahopřejeme Vám k Vašemu životnímu jubileu a přejeme 
Vám pevné zdraví a mnoho dalších let v radosti a pochopení 
Vašich nejbližších. Vážíme si Vašich činů, které jste vykonali 
a děkujeme Vám za vše.

OÚ Chlumčany

Září 2023 
Josef Stehlík

Říjen 2023 
Zdeněk Kotora
Ludmila Doubková
Kateřina Mařík Synková

Listopad 2023 
Věroslav Navrátil

Pozůstalým projevujeme upřímnou soustrast.
OÚ Chlumčany
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SCHVALUJE: 

02.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje program 
7. zasedání zastupitelstva. 

08.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje převedení 
částky ve  výši 2.084.951,-Kč na  účet 547 – manka 
a  škody jako zmařenou investiční akci „Správní a 
společensko kulturní centrum Chlumčany“.

09.07/2023 
Zastupitelstvo schvaluje směnu obecních pozemků 
parc. č. 98/14, parc. č. 98/17 a parc. č. 102/2 o celkové 
výměře 21m2 vše v  k.ú. Chlumčany u Přeštic, za  část 
pozemku parc. č. 1319 v  k ú. Chlumčany u  Přeštic 
ve vlastnictví pana Veita, a to dle předloženého návrhu. 
Jedná se  o  směnu pozemků, dle skutečného stavu 
oplocení z j iš těném př i vypracování nového 
geometrického plánu.

10.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany revokuje usnesení č. 
12.2.04/2023 ze dne 27.02.2023 ve znění „Zastupitelstvo 
obce Chlumčany schvaluje záměr vybudování 
hydrogeologického vrtu HV-4 a  zároveň schvaluje 
podání žádosti o dotaci u  Státního fondu životního 
prostředí České republiky, Výzva č. 9/2021, Zdroje 
pitné vody, na  hydrogeologický průzkumný vrt HV-4 
a  přijetí finančních prostředků do  rozpočtu obce.“ 
na  znění „Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje 
záměr vybudování hydrogeologického vrtu HV-1A  a 
zároveň schvaluje podání žádosti o  dotaci u  Státního 
fondu životního prostředí České republiky, Výzva č. 
9/2021, Zdroje pitné vody, na  hydrogeologický 
průzkumný vrt HV-1A  a přijetí finančních prostředků 
do rozpočtu obce.“

11.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje vypsání 
výběrového řízení pro akci „Stavební úpravy KD 
Chlumčany – technický dozor stavebníka“ a  následně 
pověřuje starostku obce k  uzavření Příkazní Smlouvy 
s uchazečem s nejnižší cenovou nabídkou.

12.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje vypsání 
výběrového řízení pro akci „Stavební úpravy KD 
Chlumčany – Koordinátor BOZP“ a následně pověřuje 
starostku obce k  uzavření Př íkazní Smlouvy 
s uchazečem s nejnižší cenovou nabídkou.

13.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje rozpočtové 
opatření č. 4/2023.

BERE NA VĚDOMÍ: 

03.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na  vědomí 
informaci o  kontrole usnesení z  předchozího zasedání 
zastupitelstva obce Chlumčany. 

04.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
starostky obce Chlumčany.

05.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
o činnosti Rady obce Chlumčany v mezidobí.

06.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
kontrolního výboru obce Chlumčany.

07.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
finančního výboru obce Chlumčany.

VOLÍ: 

01.07/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany volí ověřovatele zápisu 
zastupitele pana Jiřího Šebka a  zastupitele pana 
Stanislava Duška, určuje zapisovatelku zápisu paní 
Michaelu Štolbovou.

USNESENÍ Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

7. ZO I Obec Chlumčany I 4. ZÁŘÍ 2023
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SCHVALUJE: 

02.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje upravený 
program 8. zasedání zastupitelstva.

09.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje uzavření 
Dohody o spolupráci při provozování služby „SENIOR 
TAXI“ s  KKC Přeštice, příspěvková organizace, 
Masarykovo nám. 311, 33401 Přeštice, IČ: 4833310, a  to 
se závazkem spolupodílet se na provozování služby pro 
obyvatele obce Chlumčany ve výši 2,- Kč/km.

10.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje uzavření 
Dodatku č. 4 ke Smlouvě o dílo ze dne 22.08.2022 mezi 
obcí Chlumčany a  společností Kamínek s.r.o., IČ: 
26021471, se  sídlem Líšťany 11, 350  35 Líšťany, k  akci 
s  názvem „Rekonstrukce Svatopluka Čecha 
a Na Výsluní – Chlumčany“.

11.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje zhodnocení 
finančních prostředků obce Chlumčany vkladem 
80.000.000,- Kč na  termínovaný účet u Československé 
obchodní banky, a.s., na tři měsíce s úrokem 5,80 % p.a.

13.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje účast 
v  elektronické aukci na  koupi podílu 8//96 pozemků 
parc. č. 556/30 a parc. č. 581/8, obojí v k. ú. Chlumčany 
u Přeštic.

BERE NA VĚDOMÍ: 

03.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na  vědomí 
informaci o  kontrole usnesení z předchozího zasedání 
zastupitelstva obce Chlumčany.

04.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
starostky obce Chlumčany. 

05.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
o činnosti Rady obce Chlumčany v mezidobí. 

06.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
kontrolního výboru obce Chlumčany. 

07.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu 
finančního výboru obce Chlumčany.

NESCHVALUJE: 

08.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje nové 
výběrové řízení na zhotovitele projektové dokumentace 
pro povolení a provedení stavby na akci „Intenzifikace 
s  navýšením kapacity ČOV Chlumčany“, a  následně 
pověřuje starostku obce k uzavření Smlouvy o  dílo 
s  uchazečem, který vzejde z  výběrového řízení na 
zhotovení projektové dokumentace pro povolení 
a provedení stavby.

REVOKUJE: 

12.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany revokuje usnesení č. 
09.07/2023 ze dne 27.02.2023 ve  znění „Zastupitelstvo 
schvaluje směnu obecních pozemků parc. č. 98/14, parc. 
č. 98/17 a parc. č. 102/2 o  celkové výměře 21 m2 vše 
v  k.ú. Chlumčany u  Přeštic, za  část pozemku parc. č. 
1319 v  k ú. Chlumčany u  Přeštic ve vlastnictví pana 
Veita, a  to dle předloženého návrhu. Jedná se o směnu 
pozemků, dle skutečného stavu oplocení zjištěném při 
vypracování nového geometr ického plánu.“ 
Na  znění“ „Zastupitelstvo schvaluje záměr směny 
obecních pozemků parc. č. 98/14, parc. č. 98/17 a parc. 
č. 102/2 o celkové výměře 21 m2 vše v k.ú. Chlumčany 
u  Přeštic, za  část pozemku parc. č. 1319 v  k ú. 
Chlumčany u Přeštic ve vlastnictví pana Veita, a to dle 
předloženého návrhu. Jedná se o směnu pozemků, dle 
skutečného stavu oplocení zjištěném při vypracování 
nového geometrického plánu.“

VOLÍ: 

01.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany volí ověřovatele zápisu 
zastupitele pana JUDr. Roberta Majera a  zastupitele 
pana Přemysla Krse, určuje zapisovatelku zápisu paní 
Michaelu Štolbovou.

14.08/2023 
Zastupitelstvo obce Chlumčany volí předsedou 
kontrolního výboru pana Pavla Veita.

8. ZO I Obec Chlumčany I 30. ŘÍJNA 2023

USNESENÍ Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA
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!!! POZOR ZMĚNA !!!  

BYTOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 
CHLUMČANY 

Na základě rozhodnutí Zastupitelstva obce 
Chlumčany proběhne od 1.  1. 2024 ke  změně názvu 
a  rozsahu činnosti příspěvkové organizace Bytové 
hospodářství Chlumčany. 

Činnosti spojené se  správou A  údržbou bytů 
a  pronájmem nebytových prostor převezme od 1.  1. 
2024 Obec Chlumčany prostřednictvím Obecního úřadu 
Chlumčany, Komenského 377, 334  42 Chlumčany. 
S  těmito záležitostmi se  tak budete obracet přímo 
na obecní úřad.

Kontaktní osoby najdete v 1.  patře Obecního 
úřadu:

Simona Vajaiová 
tel.: 606 097 167 
e-mail: byty@obec-chlumcany.cz

Lucie Tykvartová 
tel.: 601 344 578 
e-mail: majetek@obec-chlumcany.cz

Nová organizace bude mít název Výroba tepla 
a  teplé vody Chlumčany a  její činností bude pouze 
správa obecních kotelen, dodávka tepla a  teplé vody. 
Organizace bude sídlit na  adrese Nové sídliště 363, 
334 42 Chlumčany, což je budova kde sídlí pošta.

Název Bytové hospodářství Chlumčany tak zaniká 
k 31.12.2023.

Ing. Kristýna Suchá, technička OÚ

    
Rekonstrukce kulturního domu 

V září letošního roku bylo uveřejněno výběrové 
řízení na zhotovitele rekonstrukce Kulturního domu. 
Vzhledem ke složitosti a provázanosti celé rekonstrukce 
je podáváno velké množství dotazů, což prodlužuje 
termín pro podání nabídek. Na Kulturní dům se v 
průběhu výběrového řízení přijelo podívat i několik 
zástupců stavebních firem.

Z důvodu rozsáhlé rekonstrukce je celý objekt 
postupně vyklízen. 

 
Ing. Kristýna Suchá, technička OÚ

Ohlédnutí za rokem 2023 v 
kulturním domě 

Dovolte mi, abych jako častý divák a  člen kulturní 
komise shrnul akce pořádané v  kulturním domě 
Chlumčany v  letošním roce. Během celého roku 
2023  bylo v  kinosále a  salonku v  kulturním domě 
uspořádáno celkem 82 akcí. V kinosále bylo uvedeno 24 
filmových představení pro dospělé, 5 filmových 
představení pro děti, 7 divadelních představení pro 
dospělé, 5 divadelních představení pro děti, 3  besedy 
nebo přednášky, 5 filmových představení pro školy 
(kromě našich škol i pro ZŠ Dolní Lukavice), a 1 školní 
akademie ZŠ Chlumčany. V salonku se konalo 32 akcí, 
od  svateb a  vítání občánků, přes schůze spolků až 
po soukromé oslavy. 

Rád bych poděkoval všem za organizaci a přípravu 
akcí. Jmenovitě panu Ing. Jaroslavu Boháčovi za vedení 
kulturní komise a  organizaci divadelních představení, 
panu Karlu Hodináři za přípravu filmového programu 
a  zajištění promítání, paní Pittrové a  paní Štichové 
za prodej vstupenek a obsluhu šatny, a panu Františku 
Šambergerovi za  technickou podporu. Bez nich si akce 
v kinosále kulturního domu neumím představit. Děkuji. 

Pavel Lederbuch

Sběrné místo "Na Hrázi" 

V  poslední době nejsme spokojeni s  udržováním 
pořádku ve  sběrném místě „Na Hrázi“. Dokonce jsme 
byli nuceni na  pár dní místo uzavřít, a  s pomocí 
techniky vše naložit a uklidit. Celé nás to stálo zbytečně 
vynaloženou energii a  finance. Takhle to skutečně 



-  -7

INFORMACE Z OBCE

fungovat nenecháme! Dnes máme již zcela funkční 
sběrný dvůr, s  pevnou otevírací dobou, kde jsou 
vyhrazeny kontejnery na  BIO odpad, které mohou 
Chlumčanští neomezeně využívat. Proto opět apeluji 
na dodržování čistoty a pořádku!!!

   Stanislav Dušek (místostarosta)

 

 

Plánované kácení houbami 
napadených a proschlých stromů 

V uplynulém období jsem od několika občanů dostal 
dotazy, proč právě tento strom musel být poražen? 
Situace se má tak. Dva roky nazpět Chlumčany navázali 
spolupráci s panem Hupačem. Aboristou, který vyhrál 
vypsané výběrové řízení na pasportizaci a ošetření 
stromů v obcích mikroregionu Radbůza v kterém jsme 
také členem. V návaznosti bylo u nás spočítáno a 
oznámkováno přes 400sta významných stromů. U 
některých, hlavně v minulém roce, byli provedeny 
výchovné a zdravotní řezy. Naopak některé byly 
shledány nebezpečnými a určenými ke kácení. Vše bylo 
provedeno právě tento podzim. Bohužel, ale bezpečnost 
všech obyvatel Chlumčan je pro nás nejdůležitější. 
Nadále budou další plánované práce prováděny s 
pravidelností každý rok. 

                                      Stanislav Dušek (místostarosta)
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Kulturní dům v Chlumčanech a 
historie jeho umělecké výzdoby z 
let 1978 – 1981  

Pokud na historii a vývoj občanských staveb v době 
reálného socialismu nahlížíme s  nadhledem a  trochou 
smíření, dojdeme k  poznání, že se mnohdy na  těchto 
stavbách rozhodně nešetřilo. Ponechme stranou 
pracovní tempo, kvalitu prací, odpracované hodiny 
v  rámci povinných brigád kolektivů i  jednotlivců, 
ponechme stranou vhodnost dimenze těchto staveb 
a  často i  nevhodné umístění. Chci psát o  jiném 
fenoménu. Chci psát o užitku propojeném s vizuálem. 
Chci psát o  umělecké výzdobě našeho kulturního 
zařízení. Náš chlumčanský kulturní dům byl ve dvou 
etapách předán veřejnosti do  užívání v  létech 1978 a 
1981. Strohá praktičnost stavby, s  vnějšími náznaky 
brutalismu, byla v duchu doby doplněna uměleckými 
díly, plastikami a  v neposlední řadě monstrózními 
trubicovými lustry pod stropem sálu a  při schodišti. 
Centrální komunikační prostory jsou vydlážděny 
kvalitními travertinovými deskami. Skleněné 
nadsvětlíky spojovacích dveří zdobí lepty přírodních 
motivů. Ano, chlumčanský kulturní dům je přesně onou 
stavbou kde se v tomto ohledu nešetřilo. Před sepsáním 
tohoto textu jsem se  snažil zjistit co nejvíce informací 
a byla to činnost velice zajímavá. Přeci jen žijeme v čase, 
kdy nás od slavnostního otevření kulturního domu dělí 
více jak čtyři desetiletí. Není snadné dohledávat 
potvrzené informace, ale o pár faktů se přeci jen podělit 
mohu. Na jižní fasádě při hlavním vstupu do  objektu 
nás zaujme jednoduchý keramický reliéf s  ústředním 
motivem plamenů umístěný mezi keramické žardiniéry. 
Jde o  umělecký záměr evokující pohled do  žáru 
keramické pece a  tedy připomínka tradice keramické 
výroby v obci. Podle dochovaného popisku se má reliéf 
ošetřovat kvalitním lodním lakem. Zda se  tak opravdu 
někdy stalo nevíme. Na  každý pád vydržel reliéf 
do  dnešních dní vcelku bez chyby. Autorkou díla 
a realizace je akademická sochařka Alena Burešová. Na 
několika místech v  interiéru objektu narážíme 
na  figurální nástěnné plastiky. Popularity se  mezi 
návštěvníky zařízení dočkala především alegorie 
venkovského masopustu, umístěná v  restauraci 
na  stěně formanky. Jedná se  souborně o práce sochaře 
Gustava Fifky z  roku 1977. Absolvent SPŠ keramické 
v  Bechyni, žák akademického sochaře Bohumila 
Dobiáše, rodák z Klatov (nar. 1945) je stále aktivní a jeho 
tvorba zahrnuje desítky interiérových realizací 
podobného druhu. Fifka je znám pro své plnoobjemové 
figurální scény a motivy, často s humorným podtextem 
a  jeho práce jsou zastoupeny v  soukromých sbírkách 
i  ve  státních galeriích. V  současné době narazíte 

v  chodbě směřující ke  kinosálu i  na  kubistické 
skulptury a  reliéfy sochaře Ladislava Fládra, rodáka 
z  Chlumčan. Ty byly ovšem instalovány až 
v uplynulém roce a nejedná se tak o původní výzdobu. 
Naskýtá se  otázka, jakým způsobem byla vybírána 
a  následně realizována umělecká díla na  fasády 
a  do  interiérů budov občanské výstavby. Tedy 
do  kulturních domů, sídlišť, poliklinik, nádražních 
budov atp. Obrátil jsem se v  tomto ohledu s dotazem 
na mimořádnou osobnost našeho regionu, výjimečného 
architekta, držitele mnohých ocenění a  podporovatele 
obnovy historických památek, Ing. architekta Jana 
Soukupa z  Plzně. „Výtvarná díla, ať již v  interiéru či 
exteriéru se připravovala a realizovala mimo investiční 
výstavbu. Každé sídliště a každý objekt tzv. Občanské 
výstavby měl v rámci Souhrnného rozpočtu (jednotlivé 
částky na  úrovni projekt, hlavní stavební výroba, 
vedlejší stavební výroba, zařízení staveniště . . .atd.) 
kolonku č. 5 Umělecká díla. Výše této sumy byla 5% 
z celkových nákladů. Architekt akce stanovil konkrétní 
umělecké dílo (socha, obraz, mozaika . . . atd.) a navrhl 
u m ě l c e . N á s l e d o v a l p o s t u p p ř e s p o d n i k 
Architektonická služba Praha nebo přes krajské 
organizace Českého fondu výtvarného umění. Zde 
se  schválil autor, téma, způsob provedení. Pro takové 
schválení byla ustanovena komise, samozřejmě 
s  ideologickým dohledem. Pokud bylo navrženo 
portrétní umělecké dílo, posuzovala jej komise 
Ministerstva kultury.“ Vybavujete si na  tomto místě 
humorné scény z filmu PUPENDO? Ano, přesně o této 
době je řeč . Na závěr pan Soukup dodává: 
„Po  schválení vypracovali výtvarník s  architektem 
návrh ve formě výkresů nebo modelů. Architekt dostal 
za  svou práci 10% z  ceny díla a  tento honorář byl 
vyplacen přímo architektovi, mimo jeho práci 
v podniku. Byl to oblíbený přivýdělek.“ Ve druhé části 
svého pojednání rád zmiňuji trubicové lustry hlavního 
sálu a  přidruženého schodiště. Pamětníci z  řad 
návštěvníků si jistě vzpomínají – rozsvícené lustry 
hlavního sálu byly prostě něco. Celek chápejme jako 
součet detailů a  lustr tak není jen prostým nositelem 
světla. Světlo tvoří první dojem, světlo dotváří 
atmosféru. K historii těchto unikátů jsem oslovil hned 
několik subjektů abych čtenáři zprostředkoval alespoň 
trochu základních informací. Komunikoval jsem 
s pracovníky SKLÁŘSKÉHO MUZEUM v Kamenickém 
Šenově, v  UMĚLECKOPRŮMYSLOVÉM MUZEU 
v Praze jsem oslovil ředitelku sbírek a výzkumu Phdr. 
Lucii Vlčkovou. Dotazy jsem směřoval do  redakce 
online magazínu CZECHDESIGN a v neposlední řadě 
jsem se obrátil na výrobní podnik PRECIOSA-LUSTRY 
a.  s. v  Kamenickém Šenově kde jsem komunikoval 
s paní Alenou Prantlovou. K dnešnímu datu však zatím 
nemám dostatečné množství věrohodných informací. 
Dokonce se  zdá, že lustry ani nebyly vyráběny 
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v Kamenickém Šenově, jak se předpokládalo, a v obci 
tradovalo. Tamní podnikový archiv nic takového 
neprokázal. Nepodařila se  najít výrobní a  montážní 
schémata. Nevíme, kdo je autorem výtvarného návrhu. 
Oslovil jsem sklářského umělce Vladimíra Procházku 
z  Ústí nad Labem, jehož tvorba minulého století by 
snad odpovídala, zatím však bez odpovědi. Lakonicky 
jen můžeme zmíni t , že vý tvarným poje t ím 
a  provedením se  jedná o  tzv. brutalismus. Výzdoba 
interiérů, včetně osvětlení, občanských budov, byla 
řešena individuálně a  výtvarníci spolupracovali 
od samotného začátku s architekty. V případě osvětlení 
i s výrobními podniky v dané době. Vznikaly originály, 
jejichž montáž si umělec i sám technicky hlídal. Právem 
se  tak můžeme domnívat, že lustry v našem sále se  již 
v jiném interiéru v republice neopakovaly a neopakují.

Stanislav Dvořák, radní obce

Dne 16.9.2023 pořádala Obec Chlumčany pro své 
občany zájezd na zámek Zbiroh a Expozici požární 
ochrany. Nejdříve jsme se ve dvou skupinách zúčastnili 
prohlídky zámeckého okruhu, dále jsme si prohlídli 
zámecké nádvoří. Po prohlídce jsme společně 
poobědvali v příjemné restauraci a poté nás pan Martin 
Štaigl provedl Expozici požární ochrany. Zájezd byl 
velmi vydařený a těšíme se na další na jaře.

Tereza Regnerová a Martin Štaigl – členové kulturní komise

Přístavba hasičské zbrojnice 

Přístavba hasičské zbrojnice – Chlumčany Stavba byla 
předána dne 25. 9. 2023 společnosti D-beton s.r.o., která 
vyhrála výběrové řízení. Při zahájení stavebních prací 
bylo zjištěno několik nesrovnalostí mezi skutečným 
staveb a  projektovou dokumentací. Největším 
problémem byl nedostatečný prostor pro technologii 
vjezdových vrat. Abychom zjištěnou situaci vyřešili, 
proběhlo setkání mezi zástupci zhotovitele, investora 
a  projektanta. Na  základě jednání došlo k  úpravě 
projektové dokumentace. Vzhledem k  zjištěným 
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nedostatkům musely být stavební práce na  nějakou 
dobu přerušeny.

Ing. Kristýna Suchá, technička OÚ

Rekonstrukce bývalého obecního 
úřadu na mateřskou školu 

Rekonstrukce budovy bývalého obecního úřadu 
Dlouho očekávaná rekonstrukce budovy Družstevní 
332  byla po  průtazích ve  výběrovém řízení dne 
3. 10. 2023 zahájena. Výběrové řízení vyhrála společnost 
BIS, a.s., která dle projektové dokumentace vytvoří dvě 
nové třídy pro obecní Mateřskou školu Chlumčany. 
Přestavěné prostory mohou zvýší současnou kapacitu 
až o 36 dětí. I  když se  již objevilo několik drobností, 
které je nutné řešit, tak rekonstrukce pokračuje dle 
původních plánů. Hotové dílo by mělo být předáno do 
14.  6. 2024 a první žáky bychom měli přivítat již 2.  9. 
2024.

Ing. Kristýna Suchá, technička OÚ

   
   Uzávěrka

Uzávěrka a inzerce příspěvků pro
následující vydání je do 25.11.2023.

Rozpočet na rok 2024 

Plánované investiční akce:
• Oprava komunikace Nové Sídliště vč. parkovacích míst
• Hydrogeologický vrt HV1- A
• Rekonstrukce Mateřské školy
• Rekonstrukce - Kulturní dům Chlumčany
• Střecha na knihovnu - oprava knihovny
• Osvětlení přechodu na ulici Komenského
• Přístavba hasičské zbrojnice
• Hasičská cisterna
• Oprava střechy na zdravotním středisku
• Projekt ČOV
• Projekt voda + kanalizace
• Projekt kotelna
• In-line dráha
• Projekt - odvodnění přilehlého pozemku u náměstí
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Přehled investičních akcí

Název akce Aktuální stav Další krok Celkové 
náklady         
vč. DPH

Získaná dotace

Nový sběrný dvůr u ČOV Dokončeno 6 864 700,00 Kč 5 809 372,34 Kč

Hřiště s umělým povrchem Dokončeno 14 508 051,46 Kč ----

Vestavba osobních výtahů č.p. 350, 351 
a 352

Dokončeno 4 289 776,00 Kč 2 144 888,00 Kč

Stavební úpravy domu 
s pečovatelskou službou

Dokončeno 12 188 190,22 Kč ----

Nový vrt HV-3 Dokončeno 856 559.00 Kč 439 080,00 Kč

Rekonstrukce místní komunikace 
Svatopluka Čecha a Na Výsluní

Probíhají stavební 
práce

Kolaudace

Rekonstrukce MK – Nové Sídliště Čeká na výběrové 
řízení - rok 2024

Realizace

Prodloužení kanalizace Na Výsluní Dokončeno 1 574 210,79 Kč ----

Rekonstrukce mateřské školy č.p. 332 Probíhá realizace Kolaudace

Přístavba hasičské zbrojnice - 
Chlumčany

Probíhá realizace Kolaudace

Rekonstrukce Kulturního domu Výběrové řízení na 
zhotovitele

Realizace

I.etapa místní komunikace a parkování 
u Kulturního domu

Čeká na stavební 
povolení

Schválení 
zastupitelstvem

Zázemí pro sportovce Čeká na stavební 
povolení a projekt 
pro provedení 
stavby

Schválení 
zastupitelstvem

Rekonstrukce ČOV Projektuje se Stavební 
povolení

Nový vrt HV - 1A Projektuje se Povolení

In-line dráha Čeká na stavební 
povolení

Schválení 
zastupitelstvem

Veřejné osvětlení Na Závisti Probíhá realizace Dokončeno
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Předvánoční čas 

Dne 26.11.2023 se pod záštitou obce Chlumčany konalo 
první zdobení adventních věnců. Ve vánoční atmosféře 
účastníci vytvořili opravdu moc hezké výtvory. Všem 
moc děkujeme a těšíme se na další společné akci.

Tereza Regnerová
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O-dance 

Vážení a milí čtenáři, 
rádi bychom se  s  vámi podělili o  to, co se  u  nás 

od  léta událo. V  srpnu jste mohli vidět na  Dni 
Chlumčan naše vystoupení, kde pro vás zatančily 
všechny naše děti. 

Na podzim jsme pro vás jako každý rok připravili 
dětské akce. V  září to bylo barevné odpoledne s  O-
Dance, které se  konalo na  fotbalovém hřišti. Byli pro 
vás připraveny soutěže, skákací hrady, malování 
na  obličej, pletení copánků, poníci a  spousta zábavy 
s barvičkami. A v listopadu nemohla chybět Strašidelná 
cesta. Na  náměstí na  vás čekaly úkoly a  cestou 
na myslivnu spousta strašidel. Na myslivně si potom 
děti za odměnu opekly buřty. Doufáme, že se vám obě 
naše akce líbily a  že jste si to užili stejně jako my. Na 
konci listopadu k  nám přijela česká reprezentantka 

moderní gymnastiky Barbora Kafková, se  kterou jsme 
pro naše děti v  tělocvičně ZŠ připravili dvoudenní 
workshop. Byl to víkend plný tance, gymnastiky 
a techniky. Teď už děti plně trénují choreografie na jarní 
soutěže. 

V prosinci nás ještě přijde navštívit Mikuláš s čertem 
a  andělem, kteří dětem do  tělocvičny přinesou 
sladkosti. 

Závěrem bychom rádi poděkovali Občerstvení 
na  hřišti, spolku myslivců, sboru hasičů, TJ Keramika 
Chlumčany, manželům Novotným a všem rodičům dětí 
O-Dance, kteří se jakkoliv podílely na pomoci na našich 
akcích. Také děkujeme Obci Chlumčany za  podporu. 
Přejeme vám všem krásný adventní čas, veselé Vánoce 
a v novém roce hodně štěstí a zdraví. 

O-Dance Chlumčany

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
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oHRÁTka 
Rádi bychom touto cestou poděkovali za  finanční 
podporu Obce Chlumčany na  uskutečněnou akci 
Labyrint strašidel, konanou v  sobotu 28.10. Tuto akci 
jsme si velmi užili, dospělých návštěvníků sice bylo 
oproti minulému roku méně, nicméně dětiček jsme dle 
diplomů napočítali 121🥰 . Přestože nám cestu 
pozhasínal na  chvíli déšť, ani to návštěvníky 
neodradilo. Dětičky si odnesly za  odměnu diplom, 
kakao se  šlehačkou, pamlsek, rozdali jsme několikero 
tašek odměn za  krásné masky a  náramně si to užili. 
Na  stezce i  u občerstvení bych ráda poděkovala 
dobrovolníkům, kteří pomáhali už den předem, někdo 
od rána a někdo i jen "strašením" , ale i přesto, si každé 
pomoci velmi vážíme! Děkujeme paní Edemsové, 
skřítkovi u  vstupu, pirátům, Samaře a  bludičce 
na hřbitově, bludičkám v  labyrintu, jeptišce, sudičkám, 
smrtce, královně Zlobě, čarodějům, zvířeti z  krásky, 
střihourukému Edwardovi, Hermioně u  pokojíčku 
Harryho Pottera, kostlivcům v  tunelu a  čertici🙏 ♥ . 
V  neposlední řadě samozřejmě obrovské opoře, 
manželovi Petru Novotnému, který zajistil technické 
zázemí a připravoval ho celý týden před začátkem akce. 
Příští rok už snad budeme mít vychytané mluvení 
do  mikrofónu, které kolísalo a  bylo tak slyšet každé 
druhé slovo. Nicméně, u  každé takto náročné akce 
na přípravy, přestože ji organizujene vždy již od  září, 
se  "něco" nevychytá k  absolutní dokonalosti, a  přesto 
chodí stále vyšší počet dětí…Toho si nesmírně vážíme! 
Nyní přejeme krásný Advent a  budeme se  těšit s MŠ 
na  zdobení stromečku a  jeho okolí v  centru našeho 
náměstí cca 30.11. a vy se těšte opět na naše rozsvícené 
městečko a betlém v prostorách poslední naší akce! 
Krásný konec roku, s oHRÁTkou!

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
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Victoria Talent Academy, z.s.  

Milí příznivci tance, ráda bych vás seznámila s tím, jak 
jsme s  Victoria Talent Academy, z.s. prožily, a  ještě 
prožijeme druhou polovinu roku 2023. Naposledy jsem 
psala o  úspěších na  regionálních soutěžích v  Plzni 
a  Mistrovství Čech v  Chomutově. V  červnu jsme 
se zúčastnily Mistrovství České Republiky, kde naše tři 
soutěžní týmy získaly zlaté medaile a  titul Mistrů ČR. 
16.6.2023 proběhlo již tradiční slavnostní zakončení 
taneční sezony 2022/2023 – Summer dance academy 
2023 v Plzni v hale TJ Lokomotiva. Po této velké a velmi 
náročné akci vyjely naše soutěžní týmy mini dětí, dětí 
a juniorů na Mistrovství světa WDC 2023 ( World dance 
championship 2023 ) do  Maďarska. Celkem 
reprezentovalo naší taneční školu a  obec Chlumčany 
37  tanečnic. Z Budapešti jsme si odvezly dvakrát titul 
Mistra světa v Lyrical dance a  zlaté medaile pro mini 
soutěžní tým a  dětský soutěžní tým. Juniorský tým 
se  umístil na  krásném druhém místě, získal stříbrné 
medaile a  titul I. Vicemistra světa v  Lyrical dance. 
Po návratu domů jsme udělaly definitivní tečku za jarní 
soutěžní sezonou a mohly jsme vyrazit na prázdniny. 
Během prázdnin jsme ale nezahálely a připravily opět 
dvě letní taneční soustředění. První proběhlo v  Plzni 
na  Slovanech a  bylo určeno pro děti z  budoucího 
soutěžního týmu mini děti a  pro děti z  nesoutěžních 
týmů. Na  konci července jsme vyrazily s  dětmi 
ze  soutěžních týmů do  Rekreačního střediska Blaník, 
kde proběhlo intenzivní taneční soustředění soutěžních 
týmů. 
Sezonu 2023/2024 jsme oficiálně zahájily 11.9.2023 . 
Současně naši taneční školu navštěvuje cca 220 tanečnic 
ve věku od 3 do 18  let. V  soutěžní sezoně nás budou 
reprezentovat celkem 4  soutěžní týmy a otevřely jsme 
také 8 nesoutěžních tanečních přípravek. 
Největším podzimním úspěchem byla nominace našeho 
juniorského soutěžního týmu s choreografií Sandstorm 
na Galavečer umělecké Ceny hejtmana Plzeňského kraje 
– Perla plzeňského kraje 2023. Díky nominaci tanečnice 
vystoupily 22.10.2023 na Nové scéně DJKT v Plzni. Byl 
to zážitek nejen pro tanečnice a trenérky, ale hlavně pro 
rodiče, kteří nás přišli podpořit. Nyní již připravujeme 
Vánoční taneční galavečer 2023, který proběhne v Plzni 
16.12.2023 a také choreografie na  jarní soutěžní sezonu. 
Děkujeme za přízeň všem dětem a rodičům v roce 2023, 
jsme moc rády, že vás máme. Stejně tak děkujeme 
za finanční podporu obci Chlumčany. 
Za celý tým Victoria Talent Academy, z.s. vám všem 
přeji poklidné prožití vánočních svátků a úspěšný start 
roku 2024.

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA



-  -16

Aktuality z oddílu badmintonu, 
září-listopad 2023!  

Po letní pauze, se začátkem září opět naplno rozběhla 
další nová sezona oddílu badmintonu, sezona 
2023-2024! 
Do soutěže přihlásil oddíl opět dvě družstva dospělých. 
Celek ,,A" bude obhajovat první místo ve 3.lize a dr.,,B" 
pak místo druhé, ve 4.lize. Obě soutěže jsou pětičlenné 
a  začíná se 29.10.  2023. Naše mládež má svoji soutěž 
formou mnoha turnajů na  různých místech republiky 
a také proběhl v měsíci září nový nábor dětí a to celkem 
úspěšně! Hned 6.září vyrazil na  první turnaj s  dětmi 
do  Plzně trenér R.Majer a  výprava získala, díky 
A.Majerové, skvělé 1.místo ve dvouhře, blahopřejeme! 
23.září se o úspěch pokusila skupina dětí pod vedením 
Z.Topinkové opět v Plzni a  opět velice úspěšně, když 
ve dvouhře získala stříbro naše L.Pluhařová a ta získala 
i  d r u h é s t ř í b ro , a l e t o v e  č t y řh ře , s  n a š í 
A.Fonhauserovou, všem patří opět poděkování ! 
21.10.vyrazila do  třetice výprava do  Plzně a  to pod 
vedením Š.Lhotákové. Druhé místo ve  dvouhře 
a  stříbrná medaile tam cinkla pouze naší A.Majerové, 
která začala úvod nové sezony stejně úspěšně, jako 
konec té minulé, gratulace je na místě! Následný turnaj 
v  K.Varech podle našich představ nevyšel, ale to už 
přišlo na  řadu 1.kolo soutěže družstev dospělých 
v Plzni. 
Úvod obstaralo naše ,,béčko" již 26.10., když podlehlo 
těsně na  Slavoji Plzeň 2:3. Dva body získal R.Dušek 
ve dvouhře a ve čtyřhře s F.Vávrou ! 29.10. pak vysoko 
podlehli na Jupiteru Plzeň ,,B" 0:5 a to se nečekalo, mrzí 
hlavně první utkání, které se dalo vyhrát, škoda! 
29.10.zahájilo své mistrovské utkání i naše družstvo ,,A" 
ve 3.lize a obhajobu titulu začalo výborně, když porazili 
celek Spartaku Chrást, vysoko 6:2! 
Naše body získal hned v úvodu náš mix D.Zápotocký-
N.Hlušičková, dále čtyřhra mužů R.Takáč -M.Takáč 
a čtyřhra žen L.Zacharová-N.Hlušičková. Ve dvouhrách 
jsme získali zbylé tři body za výhry M.Uhlíka, R.Takáče 
a  L.Zacharové. Úvodní utkání sezony nám tak vyšlo 
více, jak dobře! 
Hned druhé utkání stejného dne, nám přidělilo 
Jupiter ,,A" a opakovalo se  tak finále posledního play-
off. Byl to remízový souboj s výsledkem 4:4 ! Bodovala 
čtyřhra mužů P.Škopek-M.Takáč , čtyřhra žen 
L.Zacharová-N.Hlušičková a  ve  dvouhře bodoval jak 
R.Takáč, tak i L.Zacharová.! 
Škoda těsné, tří-setové porážky naší první čtyřhry 
mužů, mohlo být i  vítězství, ale i  tak byla s  našimi 
výsledky spokojenost a  za  bojovnost děkujeme! 
V  neděli, 5.11.vyrazila na  turnaj do  Radonic u  Prahy, 
pod vedením trenéra M.Uhlíka, výprava našich šesti 
dětí a vcelku se dařilo! 

Ve dvouhře starších žaček zvítězila naše K.Kučerová 
před další hráčkou Chlumčan L.Pluhařovou, která 
skončila druhá jen o  součet uhraných bodů!! Všichni 
zúčastnění reprezentovali skvěle náš oddíl badmintonu 
a  pochopitelně i  naši obec, za  což jim po  právu patří 
poděkování a gratulace! 
Nová sezona se  teprve plně rozbíhá a o dalších akcích 
budeme veřejnost opět informovat. 

předseda. J.Vaněček

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
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SDH Chlumčany 

V pátek 17.11. se uskutečnil „Večer plný světýlek“, kdy 
jsme se  jako každý rok sešli pod Novým Sídlištěm, 
rozsvítili lampióny a  světýlka a  společně došli 
na  náměstí, kde na  děti i  dospělé čekalo občerstvení, 
soutěže, diskotéka a  v závěru krásný ohňostroj. Moc 
děkujeme holkám z O-Dance za  pomoc se  soutěžemi 
a obci za podporu.

Poté v sobotu 18.11. jsme uspořádali turnaj v karetní hře 
Prší, kde se  sešlo 24 účastníků z Chlumčan a okolních 
vesnic. Turnaj trval celé odpoledne, všichni si užili 
mnoho zábavy, výher, ale i proher. Hráči byli oceněni 
diplomem a zajímavou cenou.

Ženy

26.8.  se  uskutečnil Memoriál Luboše Kadeřábka 
v  Soběkurech, kde naše ženy vybojovaly krásné 
1. místo.

9.9.  se  uskutečnilo okresní kolo v  klasické soutěži 
ve Vstiši. Proběhla dvě kola štafet a naše děvčata měla 
na  štafetě nejlepší čas – 105,81  sekund. Bohužel při 
požárním útoku se moc nedařilo a dosáhly jsme času 
132,53 sekund, kdy jsme ještě dostaly 20 trestných bodů. 
Moc nás mrzelo, že jsme si z  této soutěže odvezly 
předposlední místo.

16.9.  se  konala soutěž O  putovní pohár starosty obce 
Dolní Lukavice, kde jsme se umístily na 2. místě.

1.10.  jsme se  na Memoriálu p. Paška a  p. Hrdonky 
v Oplotě, soutěži požárních stříkaček PS 8, umístily též 
na 2. místě.

4.11.  se  na náměstí v Dobřanech konala soutěž O  štít 
města Dobřan – Memoriál Stanislava Dvořáka, kde 
se  zúčastnilo celkem 15  mužských a 5 ženských 
družstev. Naše ženy bohužel kvůli porušení pravidel 
dostaly neplatný pokus. Muži "A" se umístili na 6. místě 
a muži "B" na 8. místě. Touto soutěží jsme i  zakončili 
sezónu a společně to oslavili.

Mladí hasiči SDH Chlumčany

Po letních prázdninách jsme se  opět začali scházet 
a trénovat na podzimní závody.

14.10. se naše čtyři pětičlenné hlídky zúčastnily soutěže 
mladých hasičů v  Blovicích – první závod Radyňské 
ligy. Soutěžní disciplíny byly štafeta požárních dvojic, 
uzlová štafeta, střelba ze  vzduchovky, základy první 
pomoci, topografie, určení technických prostředků 

a  požární ochrana. Zazářili jsme v  obou kategoriích 
ve velké konkurenci – mladší žáci se umístili na 3. místě 
a starší žáci si odvezli stříbrné medaile.

21.10.  proběhlo opět po  roce „Noční toulání“ 
v Chlumčanech. Naše soutěž patří mezi velmi oblíbené, 
zúčastnilo se  jí 33 pětičlenných hlídek, z  toho čtyři 
z  Chlumčan. Mladší družstvo obhájilo zlaté medaile, 
i  když v  jiném složení než vloni. Soutěž se  konala 
tentokrát na Náměstí B. Kašpara a měla velký ohlas. 
Velký dík všem, co se na akci podíleli.

4.11.  jsme zavítali na  „Noční toulání pod Zelenou 
Horou“, kde jsme s mladší i  starší hlídkou skončili na 
9. místě.

Nyní se poctivě připravujeme na jarní závody.

Tereza Regnerová – vedoucí mládeže SDH Chlumčany

Činnost JSDH

6.9. proběhlo prověřovací cvičení – požár nízké budovy 
Lasselsberger 24.10.  asistence ZŠ Chlumčany – nácvik 
evakuace 21.10.  školení jednotky se  zaměřením 
na dálkovou dopravu vody v Dobřanech

Oslavenci

70.  narozeniny oslavil v  září náš čestný starosta pan 
Ladislav Bolda. Přejeme mnoho zdraví do dalších let!

Jelikož je po  novém roce v  plánu rekonstrukce 
kulturního domu, naši výroční valnou hromadu pro 
členy sboru uskutečníme již 16.12.2023 od 16 hod.

A protože se blíží advent, Vánoce a konec roku, přejeme 
všem klidné a  pohodové svátky v  kruhu Vašich 
nejbližších a do nového roku hlavně mnoho zdraví!

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
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Tenisové aktuality 

Davis Cup – sestup A-týmu po prohře v baráži

V  posledním čísle občasníku jsem čtenáře seznámil 
s  výsledky týmů Chlumčan v  soutěži družstev 
neregistrovaných tenistů Davis Cup Plzeň-město 
v  letošním roce a  přislíbil tuto informaci doplnit 
o  konečný výsledek A-týmu Chlumčan v  sestavě 
Vacovský, Marák, Koláček, Kozel a Knapp. Ten nakonec 
shodou nešťastných okolností obsadil ve  II. lize 
předposlední 7.  místo, a  proto musel počátkem září 
absolvovat baráž o  udržení 2.  ligy. V  ní naše „áčko“ 
nastoupilo proti 2.  týmu 3.  ligy – A-týmu Tatranu 
Třemošná. Přes statečný výkon však na svého soupeře 
nestačilo a po prohře 0:2 tak sestupuje pro rok 2024 do 
3. ligy.

Výsledek barážového utkání o účast ve 2. lize DC:

TJ Keramika Chlumčany A – Tatran Třemošná A 0:2 
Leoš Knapp – Vladimír Pihera 0:2 
Jiří Koláček – Zdeněk Hojer 1:2 
Čtyřhra se po dohodě obou kapitánů nedohrávala.

Turnaj Chlumčany Cup ve dvouhře
V  pořadí již 9.  ročník otevřeného tenisového turnaje 
Chlumčany Cup ve  dvouhře proběhl dne 16.  9. 2023 
opět za velmi horkého počasí – přesto se slušnou účastí 
12 tenistů. Ti byli rozlosováni do 4 skupin po 3 hráčích 
s postupem 2 nejlepších z každé skupiny do čtvrtfinále, 
které již pokračovalo vyřazovacím způsobem. Všichni 
favorité potvrdili oprávněnost svého nasazení 
postupem do  semifinále, kde 3 domácím hráčům 
konkuroval pouze letošní šedesátník Havlíček 
ze  Starého Plzence. Ani ten však v  semifinále nestačil 
na  obhájce loňského vítězství Jiřího Koláčka, který 
v  poměrně vyrovnaném finále přehrál i  zkušeného 
Michala Maráka.

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA

Účastníci Chlumčany Cupu 2023 v singlu
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Čtvrtfinále: 
Stanislav Havlíček – Roman Vacovský 6:2 
Jiří Koláček – Miroslav Švátora 6:1 
Miloslav Kozel – Zbyněk Vaňous 7:5 
Michal Marák – Michal Veit 6:0

Semifinále: 
Jiří Koláček – Stanislav Havlíček 6:2 
Michal Marák – Miloslav Kozel 6:4 

Zápas o 3. místo: 
Stanislav Havlíček – Miloslav Kozel 4:2 

Finále: 
Jiří Koláček – Michal Marák 6:4

Turnaje žen a mixů 30. 9. 2023
Dne 30. 9. 2023 se do turnaje žen pod názvem Women 
Cup přihlásily pouze 3 tenistky, z toho domácí favoritka 
a  obhájkyně titulu Ivana Milotová a  další 2  hráčky 
z  jiných oddílů. Byl zvolen systém každá s každou na 
1 set do 6 gamů. Velmi vyrovnaný byl zejména finálový 
souboj, v  němž Ivana Milotová výhrou 6:4 nad 
Gombitovou dovršila svůj jubilejní 10.  titul v  tomto 
turnaji. Turnaje ve  smíšené čtyřhře Mix Cup 
se zúčastnilo celkem 5 smíšených dvojic, které se stejně 
jako v  souběžně hraném Women Cupu střetly každý 
s každým na 1  set do 6 gamů. Po  ranním mrholení si 
tenisté odpoledne užili babího léta. Z výhry se při své 
2.  účasti v  Chlumčanech opět radovala favorizovaná 
dvojice z  Plzně Petra Kleinová, Jan Sušánka, která 
neměla vážnější konkurenci. Zato mixy na 2. – 4. místě 
dosáhly shodného výsledku 2 výher a 2 proher a o jejich 
konečném pořadí v  turnaji rozhodla tabulka 
vzájemných zápasů. V  ní byli nejlepší Michaela 
Gombitová s  Janem Liscem a na 3. místo dosáhli díky 
výhře v  tie – breaku posledního zápasu Veronika 
Nováková s Miloslavem Kozlem.

Konečné pořadí Women Cupu 2023:
1. Ivana Milotová – 2 výhry 
2. Michaela Gombitová – 1 výhra 
3. Veronika Nováková – bez výhry 

Konečné pořadí Mix Cupu 2023:
1. Sušánka, Kleinová – 4 výhry 
2. Lisec, Gombitová – 2 výhry 
3. Kozel, Nováková – 2 výhry 
4. Lösch, Milotová – 2 výhry 
5. Veit, Gawendová – bez výhry

Zájezd do Málagy – finálový turnaj Davis Cupu
Po letním pařížském dobrodružství na Roland Garros 
se  tenisoví fanoušci v osvědčené sestavě K. Hodinář, I. 
Regner a S. Havlíček vydali do  španělské Málagy, kde 
se  od 21.  11.  do 26.  11.  uskutečnil závěrečný turnaj 
Davis Cupu 2023, jehož se zúčastnilo 8 nejlepších týmů 
v  mužském tenisu, po  několika letech i  s českým 
zastoupením. Doba našeho zájezdu – od 21.  11.  do 
23.  11.  2023 (se 2 noclehy v  apartmánu pro 4 osoby 
s názvem Star City nedaleko centra města a asi 10 minut 
pěšky od  dějiště soutěže – haly Palacio de Deportes) 
vycházela z rozlosování akce, podle něhož čtvrtfinálové 
utkání Česka v  sestavě Lehečka, Macháč, Menšík 
a  Pavlásek proti Austrálii bylo na  programu 
22. 11. 2023. S ohledem na značnou vzdálenost Málagy 
od Prahy (2 100 km) padla volba na leteckou přepravu, 
která trvala se  společností Smartwings na  letiště Costa 
del Sol v  Málaze 3  hodiny. Po  večerním příletu v 
19:30 hod. jsme si na  letišti pronajali osobní auto na 2 
dny a  s navigací jsme dojeli na  adresu ubytování 
Avenida Imperio Argentina. Zde jsme s  menšími 
obtížemi nakonec získali klíče od  apartmánu, 
zaparkovali v podzemní garáži a po vybalení zavazadel 
a  večeři v  blízké italské restauraci La Scala jsme 
se uložili k zaslouženému odpočinku. V den tenisového 
utkání (středa od 16  hod.) jsme ráno zajeli do  centra, 
pěšky vystoupali k  pevnosti Alcazaba z 11.  století 
a zřícenině hradu Castillo de Gibralfaro s  fantastickým 
výhledem na celé město a přístav. Poté jsme sešli kolem 
nádherné radnice na krytou nábřežní promenádu a zde 
jsme při teplotě přes 20 stupňů Celsia obdivovali místní 
květenu, palmy se  spoustou ptactva ve větvích a další 
krásy tohoto andaluského města. Prohlédli jsme si 
i  nejstarší stavbu v  Malaze – pozůstatky Římského 
divadla a  neméně impozantní goticko – renesanční 
Catedral de la Encarnación ze 16. – 18.  století. Poté již 
následovalo velmi dramatické tenisové utkání 
s  úžasnou podporou českých fanoušků v  hledišti. 
Souboj s  Australany velmi dobře rozehrál Tomáš 
Macháč výhrou nad Thompsonem, nicméně konečný 
výsledek utkání zněl 1 : 2 pro naše soupeře. Přitom 
k výhře Čechů a postupu do semifinále stačilo pouze to, 
aby Lehečka ve 2.  zápase proto favorizovanému de 
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Minaurovi za stavu 1:0 na sety a 5:4 vyhrál své podání. 
To se mu ovšem nepodařilo a po  jeho prohře 5 : 7 ve 
3.  setu následovala čtyřhra, v níž už byli naši deblisté 
bez šance. Po  utkání jsme se  krátce před půlnocí 
rozhodli, že se  následující den ještě před návratem 
do  Čech vydáme na  další výlet, a  to do  Gibraltaru, 
vzdáleného po  dálnici vedoucí podél pobřeží asi 
140  km. Tato malá britská kolonie nabízí zajímavou 
směsici kultur a  úchvatné scenérie. Vyhlášená je 
především ikonická dominanta – Gibraltarská skála, 
která je domovem magotů bezocasých, jediných volně 
žijících opic v  Evropě. Nahoru ke  skále jsme vyjeli 
lanovkou a protože počasí nám přálo, mohli jsme si užít 
další nádherné výhledy na  Středozemní moře 
i  nedaleké břehy Afriky. Zpáteční let z  Málagy 
se  společností Ryanair trval 3,5  hodiny a  Praha nás 
přivítala nepříjemným větrem a  chladem. Přesto bude 
na co vzpomínat.

Ing. Ivo Regner předseda tenisového oddílu spolku TJ 
Keramika Chlumčany

TJ Keramika Chlumčany - oddíl 
kopané 

V podzimní části jsme zapojili do zápasové rytmu naše 
nejmenší, kteří dosud pilně trénovali. První turnaj jsme 
uspořádali na  hřišti v  Chlumčanech, pouze s  hráči 
našeho klubu. Sešlo se 12 hráčů v rozmezí 4-7 let. Výhru 
si odneslo neporažené mužstvo červených. Tímto 
se  otrkali i  ti nejmladší a  hned o  týden později jsme 
vyrazili na turnaj do Stodu, s dětmi od čtyř do šesti let. 
Zde se sešlo 12 týmů z celého okresu. Kromě získaných 
zkušeností, z  pěti odehraných utkání, jsme si připsali 
i  jednu remízu a  téměř všichni kluci dokázali vstřelit 
gól (celkem 8  branek). Poslední absolvovaný turnaj 
se uskutečnil v hale v Chotěšově a kluci si připsali proti 
Přešticím svoji první výhru. Na  zimní období jsme 
přihlášeni na  dalších 8  turnajů a  já věřím, že si je 
s dětmi užijeme a třeba i přidáme další výhry. Tréninky 
v zimním období jsou nepravidelné, proto jestli chcete 
mít i Vaše dítě v  této skvělé partě, neváhejte se  ozvat 
na tel. číslo 604 806 799. Přijímáme všechny děti od 4 let 
věku, horní hranice není omezena. 

Sportu zdar, fotbalu zvlášť.

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA

Davisův pohár před halou Palacio de Deportes v Málaze

Výhled na Gibraltarskou skálu a moře
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Přeštický turnaj starších přípravek. V sobotu 7. října 
2023 se uskutečnil na  fotbalovém stadionu v Přešticích 
již 19.  ročník Přeštického turnaje starších přípravek. 
Na turnaj přijelo 8 družstev z plzeňského regionu. Naše 
fotbalisty čekaly zápasy s  TJ Sokol Blovice, TJ Sokol 
Štěnovice a  s TJ Slavoj Stod. Výsledky zápasů: TJ 
Keramika Chlumčany – TJ Sokol Blovice – 2:3 TJ 
Keramika Chlumčany – TJ Sokol Štěnovice – 1:1 TJ 
Keramika Chlumčany – TJ Slavoj Stod – 0:9 Fotbalisté 
se utkaly s týmem TJ Dobřany o 7. – 8. místo. Výsledek 
zápasu: TJ Keramika Chlumčany – TJ Dobřany – 3:0 
Výsledková listina 19.  ročník Přeštického turnaje 
starších přípravek: 1. TJ Slavoj Stod 2. FK Nepomuk 3. 
TJ Sokol Štěnovice 4. TJ Přeštice 5. FK Žákava 6. TJ 
Sokol Blovice 7. TJ Keramika Chlumčany 8. TJ Dobřany 
V závěru turnaje byly vyhlášeny individuální i týmové 
ceny za  účasti bývalého reprezentanta a  vícemistra 
Evropy 1996 Karla Rady. 

V  sobotu 16.9.2023 proběl na  fotbalovém hřišti 
v  Chlumčanech náborový den malých fotbalistů. Pro 
dě t i by lo p ř ipraveno h ř iš tě p lné p řekážek 
a  dovednostních her. Každý malý fotbalista dostal 
občerstvení a drobný dárek.

Trenér Miroslav Ulricha a Tomáš Duda

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
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Deváťáci vybírají budoucí studium a povolání  

Žáci 9.  ročníku stojí před otázkou, pro jakou střední 
školu nebo učiliště se  rozhodnout. Z  tohoto důvodu 
v měsících říjnu a listopadu absolvují akce, které by jim 
měly rozhodování ulehčit. 
13.  října 2023 jsme se  vypravili do  DEPA v  Plzni 
na festival Posviť si na budoucnost, který pořádalo pro 
vycházející žáky Krajské centrum vzdělávání. Tady 
se  mohli budoucí studenti seznámit s  plzeňskými 
i mimoplzeňskými středními školami a učilišti, protože 
je zde na  jednotlivých stanovištích představovali jejich 
zástupci. Byla připravena i  poradenská zóna, kde 
předávali informace kariéroví poradci. 
18.  října 2023 jsme navštívili dobřanskou firmu 
zabývající se  výrobou a  prodejem vysokovýkonných 
technických plastů – Ensinger. Deváťáci nejprve zhlédli 
zajímavou prezentaci o  historii a  současnosti firmy. 
Následně se  podívali do  skladu, do  výroby, 
do kontrolního i obchodního oddělení. Mohli si alespoň 
trochu udělat obrázek, jak to ve  firmě vypadá, jaké 
profese jsou nutné k  zajištění jejího chodu. Děkujeme 
Ing. Vachlové, která ve  firmě pracuje a  již druhým 
rokem nám exkurzi zprostředkovala. 

V měsíci listopadu se uskuteční další akce – pojedeme 
na Úřad práce v Plzni, kde si žáci mimo jiné vyzkouší 
i profesní test. Věříme, že se o studiu rozhodnou dobře.
 

Mgr. Jaroslava Říhová, výchovná poradkyně

ZÁKLADNÍ ŠKOLA  

Umístění naší školy na 2. místě v  soutěži mezi 
školami Plzeňského kraje 

Již několik let Plzeňský kraj po ukončení školního roku 
vyhlašuje tři školy, jejichž žáci jsou nejúspěšnější 
ve  vědomostních a  sportovních soutěžích, které pod 
záštitou Plzeňského kraje organizuje Středisko služeb 
školám Plzeň za  pomoci DDM Blovice a  DDM Stod. 
Po  sečtení výsledků za  školní rok 2022/2023 získala 
naše škola při zohlednění velikosti školy a počtu žáků 
2.  místo mezi úplnými školami v  Plzeňském kraji. 
Během školního roku se  na základě výborných 
výsledků ve  školních kolech podařilo osmnácti žákům 
naší školy postoupit do  okresních kol olympiád 
a  vědomostních soutěží. Mezi nejlepší umístění 
v  okresních kolech patří 3.  místo Petra Polívky 
v  Zeměpisné olympiádě, 3.  místo Silvie Ojsterškové 
v  Soutěži cizích jazyků – německém jazyce a 6. místo 
Lucie Tobrmanové v  Olympiádě z  českého jazyka. 
Úspěchy se  dostavily, jak už je na  naší škole 
dlouholetou tradicí, i  ve  sportovních soutěžích. 
Družstva našich žáků a  žákyň získala v okresním kole 
1.  místa ve  volejbalu dívek i  chlapců s  postupy 
do  krajského kola, kde chlapci vybojovali krásné 
3.  místo. Úspěšná byla naše družstva i  v okresních 
kolech florbalových soutěží – 2.  místa mladší žačky 
a starší žáci, 3. místo nejmladší žactvo a 3. místo mladší 
žáci. Škole se dařilo i v méně tradičních sportech, získali 

jsme 1. místo v okresním přeboru v  softbalu a mladší 
i  starší žačky obsadily shodně 4.  místo v  atletické 
soutěži Pohár rozhlasu, kde bylo nejvýraznějším 
úspěchem 1.  místo Terezy Kopřivové v  soutěži 
jednotlivců ve  skoku vysokém. Všem zúčastněným 
žákům patří gratulace k dosaženým výsledkům a všem 
učitelům, kteří žáky na  soutěže trpělivě a dlouhodobě 
připravovali, patří uznání a velký dík. 

Mgr. Irena Rampichová, ředitelka školy
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Projekt OČZMU 

Ve dnech 24. – 25.  10.  se  konal na  naší škole projekt 
Ochrana člověka za  mimořádných událostí, kterého 
se  zúčastnili žáci 1.  i 2.  stupně. Projekt jsme zahájili 
cvičným poplachem, který pro nás připravili 
dobrovolní hasiči z naší obce. Celým dopolednem nás 
provedly složky (IZS) Integrovaného záchranného 
systému, které na  jednotlivých stanovištích seznámily 
žáky, jak se  zachovat v  určitých mimořádných 
událostech jako je požár, poskytnutí první pomoci 
kamarádovi a  jak zareagovat na  nástrahy např. 
na  sociálních sítích. Žáci měli možnost prohlédnout si 
sanitku ZZS a  policejní auto, což bylo pro ně velmi 
zajímavé a  mnozí neskrývali nadšení. Tímto bychom 
chtěli velmi poděkovat p. Lajošové, p. Eliášovi a  p. 
Mrázovi z  ZZS, p. Basákové, p. Štaiglové a  jejich 
kolegům z  HZS, p. Červenkové a  jejím kolegům 
z  Policie ČR., kteří velmi poutavě a  interaktivně 
představili žákům svoji práci. Dále bychom chtěli 
poděkovat obci Chlumčany za  finanční podporu při 
pronájmu sanitky ZZS a dobrovolným hasičům obce.

Za kolektiv učitelů Mgr. Lenka Vaňková

Byli jsme na 6 stanovištích. Na prvním u Policie jsme si 
povídali o kyberšikaně. Na druhém, také u Policie, jsme 
si mohli vyzkoušet např. pouta a ukázali nám i pistole. 
Pak tam byli hasiči. U  prvních jsme dělali křížovku 
a  list, o  tom, co se může a  co se  nemůže. Na  dalších 
hasičích bylo povídání, co můžeme dělat v  lese. A pak 
ta nejlepší sanitka. Ukazovali nám sanitku zevnitř 
a umělé dýchání. Moc se mi to líbilo. 
Radim Loose, IV. A

U  Policie jsem si vyzkoušela pouta a  neprůstřelnou 
vestu. Ukazovali nám např. pistol nebo obušek. Pak 
jsme šli k sanitce, kde nám ukázali vybavenou sanitku. 
Taky jsme si povídali o  kyberšikaně. A  pak jsme šli 
k hasičům, ale ta sanitka byla prostě nej. 
Alžběta Vávřová, IV. A

ZŠ Chlumčany uspořádala OČZMU. Hlásí se  reportér 
Víťa Kácha. Zdravím Vás ze ZŠ Chlumčany. Co tam je? 
Třeba policisté. Co dělají? Ukazují teleskopický obušek. 
A  co dál? Zkouší dětem pouta. Jsou tam i  jiná 
stanoviště? No jsou tam ještě hasiči. Jo. A  sanitka. Jo 
a co to OČZMU je? Ochrana člověka za mimořádných 
událostí. Co to konkrétně jsou ty mimořádný události? 
Třeba povodeň, požár a tornáda. Dnešní vysílání končí.
Vítězslav Kácha, IV. A

Dne 24.  10.  2023 OČZMU Přijela k  nám Policie ČR. 
Vyzkoušeli jsme si opravdická pouta, dozvěděli jsme se, 
že pokuta za falešný poplach může být od 50 000 Kč do 
200  000  Kč. A  víte, že v  Plzeňském kraji jsou jen 2 
operátorky, které zvedají telefony (pozn. tísňové linky 
112, 150)? Moc se mi to líbilo. 
Kristýna Kastnerová, IV. A

ZÁKLADNÍ ŠKOLA  
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CHLUMČANSKÁ OHLÉDNUTÍ č. 
36 – krčmy, hostince, restaurace  

Historie pohostinských zařízení je historií potřeby 
lidského setkávání. Záznamy o  krčmách a  šencích 
pocházejí z  vesnic, podobných Chlumčanům, až 
z  hlubin středověku. v  Chlumčanech máme první 
záznam o  „výsadním hostinci“, povoleném vrchností, 
z  roku 1712. Jistě se  však nejednalo o  první takové 
zařízení v naší vesnici. 
Venkovských hostinců sloužilo k  setkávání obyvatel 
v daném místě i  několik a  nebylo nijak výjimečné, že 
ve vsi s pár stovkami obyvatel byly hostince i tři, nebo 
čtyři. Platí to i v případě našich Chlumčan, kdy v časech 
tzv. „první republiky“ byly v  obci čtyři restaurace 
a každá s vlastním tanečním sálem. 
Současně ve vesnici vlastnilo koncesi k prodeji lihovin 
či stáčení piva do lahví i několik drobných živnostníků. 
Takový obchod byl provozován například na  našem 
náměstí panem Vojtěchem Maškem v  domku č.p. 
111.  a  rovněž panem Janem Křížkem v  č.p. 65. Výčep 
lihovin a  likérů provozoval rovněž pan Václav Diviš 
ve  svých koloniálech. V  roce 1918  byla v  obci rovněž 

udělena licence na  „pálení lihovin za  studena“ již 
jmenovanému Vojtěchu Maškovi z č.p. 111. 
Za své „základny“ považovaly hostince nejrůznější 
spolky, nebo politická uskupení. Starousedlíci 
a  hospodáři navštěvovali s  oblibou restauraci pana 
Václava Šlajse v č.p. 48, sportovci a členové divadelního 
spolku restauraci pana Josefa Holýho v č.p. 198. Hasiči 
navštěvovali výčep pana Josefa Škrábka v  č.p. 10 
a  na  členy SOKOLA jste mohli nejčastěji natrefit 
v restauraci pana Josefa Tolara v č.p. 13. 
Při hostincích pana Tolara a  pana Šlajse byla zároveň 
provozována řeznictví. Hostinský pan Holý byl navíc 
m a j i t e l e m p r v n í k i n e m a t o g r a fi c k é k o n c e s e 
v Chlumčanech. 
Hostinec byl vždy místem politických a společenských 
debat, uzavírání obchodů, oslav, schůzí. Na  sále 
se  odehrávala divadelní představení místních 
ochotníků, cvičení sportovců, venkovské bály, naučné 
přednášky, výroční schůze. 
A  jaká piva se v Chlumčanech vlastně v těchto dobách 
vytáčela? Hostinští Tolar a Škrábek točili pivo z Dobřan, 
Šlajs z pivovaru Stod a Holý ze Štěnovic a z Plzně.

Ladislav Bechyňský

CHLUMČANSKÁ OHLÉDNUTÍ
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CHLUMČANSKÁ OHLÉDNUTÍ I VÁNOCE

Jak se slaví Vánoce ve světě 

Portugalsko 

Stejně jako v  ostatních zemích, i  v portugalských 
domech nesmí chybět betlém. Zajímavostí je, že 
postava Ježíška se  do jesliček dává až o  půlnoci 
Štědrého dne. Ten je také většinou předzvěstí dárků 
pod stromečkem. Ještě před jejich rozbalováním dárků 
se  však chodí na  půlnoční mši do  kostela (Miss 
do Galo). A v některých rodinách se dárky otevírají až 
25. prosince. Dárky v Portugalsku nosí Otec Vánoc (Pai 
Natal), někteří však věří spíše na Ježíška. Dávají se pod 
vánoční stromeček nebo do bot u krbu. Štědrovečerní 
jídlo se  v  Portugalsku jmenuje consoada a  sestává 
z  tresky se  zelenou zeleninou a  vařených brambor, 
měkkýšů, zvěřiny a sladkostí. V každém regionu se  jí 
něco jiného, například v  oblasti Minho se  konzumují 
vaječné dezerty (lampreia de natal). V  celé zemi jsou 
pak oblíbené smažené koblížky sypané cukrem 
a  skořicí (filhós) a  sladký rýžový puding. Napříč 
Portugalskem se  jí také plněné kapsičky (azevias) či 
Královský koláč (Bolo Rei). Ten je spjat s  celým 
vánočním obdobím až do Tří králů a symbolizuje dary, 
které tři mudrcové přinesli k narození Ježíška. 1. svátek 
vánoční je věnován rodině a  pořádají se  honosné 
obědy. Po Vánocích až do prvního lednového týdne je 
zvykem koledovat od  domu k  domu a  zpívat tzv. 
Janeiras (lednové písně). Majitelé domů by měli 
koledníky pozvat domů na malou svačinku. Vánoce 
končí v Portugalsko svátkem Tří králů 6. ledna.

Itálie 

Vánoční zvyky a tradice se liší nejen rodinu od rodiny, 
ale především podle jednotlivých měst a  regionů. 
Například na severu Itálie se slaví Svátek svaté Lucie, 
která dětem nosí dárky. Za okno se  jí chystá sklenice 

mléka a  sláma pro oslíka. Jedním z  nejdůležitějších 
symbolů italských Vánoc je betlém (presepio), ten 
se v  rodinách dědí z generace na generaci. V Neapoli 
se  dříve soutěžilo o  nejkrásnější betlém. Vánoční 
stromek bývá v Itálii zdoben už 8. prosince, na svátek 
Neposkvrněného početí Panny Marie. Jedním ze zvyků 
je, že děti převlečené do pastýřských bot a klobouků 
chodí zpívat koledy a hrát na pastýřské dudy. Někteří 
Italové jedí na  štědrovečerní večeři lehké pokrmy 
z ryb, jiní si dopřávají velké večeře. Zvykem je chození 
na půlnoční mši, po které si doma připíjí sektem a jedí 
panettone. Hlavním svátkem italských Vánoc je 
25. prosinec, kdy se rozbalují také dárky. Ty nosí Babbo 
Natale, jenž jezdí prý až z  Finska na  saních. Na 
1.  svátek vánoční pořádají italské rodiny velkolepé 
hostiny. Mezi vánočními pokrmy nesmí chybět: 
panet tone (vánoční bábovka s  hroz inkami 
a  kandovaným ovocem), torrone (turecký med 
s ořechy či jinou náplní), kaštanové pyré se šlehačkou, 
vývar z  kapouna (oblast Valtellina), agnolotti (region 
Piemonte), treska s polentou (oblast Modeny), pokrmy 
z  artyčoků či jehněčího masa (Sardinie), klobásky 
salsiccia se  špenátem (oblast Liguria), tortellini in 
brodo (v  Umbrii) a  další. Jídlo se  liší dle regionů. 
Italské Vánoce končí 6.  lednem na  svátek Tří králů, 
tehdy čarodějnice La Befana sestupuje komínem 
do domů a nechává dětem dárky. Na  znamení konce 
svátků se pak loutka čarodějnice zapaluje.

Francie 

Adventní čas je ve Francii věnován vánočním trhům. 
Podobně jako v  Česku či Německu, i  zde se prodává 
svařák, vánoční sladkosti a řemeslné výrobky. Nejstarší 
zmínka o  zdobení vánočního stromečku ve  Francii 
údajně pochází z  konce 15.  století ze  Štrasburku. 
Na  Štědrý den (ve  Francii Veillée de Noël) se  celá 
rodina schází u  bohaté vánoční tabule. Přestože 
se  menu v  každém regionu liší, většinou na  stole 
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VÁNOCE

nechybí krůta (dinde de Noël), mořské plody, játrová 
paštika (foie gras). Chybět nesmí ani sladké vánoční 
poleno (bûche de Noël). Toto poleno připomíná starou 
tradici házení velkého polena do  ohně na  začátku 
večera. Vybíralo se přitom nejmasivnější, aby vydrželo 
hořet celý Štědrý večer. Další zvyky a  obyčeje se  liší 
v  j e d n o t l i v ý c h r e g i o n e c h . N a p ř í k l a d 
v  jihofrancouzském Languedocu se nechává sklenička 
vína, sůl, chléb a  nůž na  stole pro Pannu Marii. Ale 
podobně jako v  Itálii, i  Francouzi často chodí 
na půlnoční mše. Dárky nosí ve Francii Père Noël (taky 
Papa Noël), který se  podobá Santa Clausovi. Stejně 
j ako on má dlouhý , b í lý vous , j e oblečen 
v  červenobílém oblečku a přijíždí na  saních tažených 
soby. První zmínka o  Papa Noëlovi se  objevuje 
v  polovině 19.  století v  díle George Sandové. Dárky 
se rozbalují v noci z 24. na 25. prosince, nebo až ráno. 
Francouzské Vánoce končí oficiálně až 6.  ledna 
svátkem Tří králů. V  tento den se  jí koláč Galette des 
Rois, ve kterém je schovaná malá korunka. Ten, kdo ji 
objeví, se stává „králem večera“ a nasadí si ji na hlavu. 
Se  ziskem je však spojena také povinnost – na  příští 
rok musí zase přinést koláč on.

Švědsko 

Prvním vánočním svátkem v této severoevropské zemi 
je Den svaté Lucie (13.  prosince). Chlapci a  dívky 
se převlékají do bílých šatů a společně zpívají. Vybraná 
dívka pak jde v čele průvodu a na hlavě nese korunu 
ze svíček. Zvyk se ve Švédsku ujal počátkem 20. století 
a kromě zpěvu je neodmyslitelně spjat se šafránovými 
žemlemi (lussekatter) a  zázvorovými perníčky. Mezi 
hlavní symboly Vánoc zde patří kromě světel a svíček 
také slaměný kozel (Julbock). Tato symbolika pochází 
údajně z  dávných pohanských zvyků , kdy 
skandinávský bůh Thor jezdil ve voze taženém dvěma 
kozami. Jiná legenda praví, že poslední svazky obilí 
ze  sklizně měly magické vlastnosti a  byly ukládány 
do  Vánoc. Hlavním svátkem švédských Vánoc je 

Štědrý den. Tradice zdobení vánočního stromečku 
přišla do  Švédska až s  koncem 19.  století. U  večeře 
nesmí chybět: vánoční šunka, vepřové klobásy, směs 
vajíčka a  ančoviček (gubbröra), sleďový salát, 
marinovaný losos, nakládaný sleď, domácí játrová 
paštika, žitný chléb (vörtbröd), rýžová kaše, masové 
kuličky, brambory a  lutfisk (ryba naložená v  láku 
a poté uvařená). K  tomu se podává vánoční limonáda 
(julmust), tradiční nápoj ze  silného slazeného 
a kořeněného vína mumma nebo slazené vánoční pivo. 
Jedna ze  starých tradic je nechání misky rýžové kaše 
v  koutě pro domácí skřítky, aby zachovali přízeň 
hospodáři. Také se  dříve věřilo, že vánoční jídlo by 
se mělo nechat na stole po celou noc, aby mohli přijít 
na  hostinu zemřelí. Do  mísy s  kaší, která se  objeví 
na vánočním stole, se také přimíchává jedna mandle – 
ten, kdo ji najde, se  jako první vdá či ožení. Švédy 
obdarovává vánoční skřítek Tomten. Švédské Vánoce 
trvají až do 13.  ledna, Dne svatého Knuta, kdy 
se slavnostně odstrojuje stromek a vyhazuje se oknem 
ven. Zajímavostí je, že oblíbeným švédským vánočním 
pořadem je Kačer Donald.

Austrálie 

Australské Vánoce se  odehrávají během vrcholné 
horké sezóny. Nejdůležitějšími dny jsou 25.  a 
26. prosinec. Stejně jako ve Velké Británii, či Spojených 
státech amerických dává dárky Santa Claus, tomu je 
občas nechávána svačinka na stole. Australané si jeho 
podobu v  posledních letech upravili s  ohledem 
na vysoké teploty. Takže místo kabátu a vysokých bot 
nosí často klobouk, kraťasy a žabky. Dárky se rozbalují 
25. prosince, tehdy se také pořádá velký rodinný oběd. 
Vánoční menu se sestává z pečeného krocana a kuřete, 
salátů a  pečené zeleniny. Těžké jídlo bývá v  dnešní 
době často vyměněno za  lokální sezónní potraviny 
jako mořské plody či salát. Ze  sladkých dezertů se  jí 
jednak tradiční vánoční puding s  brandy máslem, 
ovocné koláče, ale také koláč pavlova ze  šlehaných 
bílků a  ovoce. Na  stole se  objevují celé svátky také 
lízátka ve  tvaru hůlky (candy cane). Na rozdíl 
od severní polokoule se Australané během Vánoc tolik 
nedívají na  televizi, ale čas tráví spíše venku. 
Například v  Adelaide se  koná tradiční vánoční 
průvod, který patří k největším na světě. V Melbourne 
se  zase lidé schází na  Štědrý den a  zpívají společně 
koledy, na akci vystupují také národní a mezinárodní 
hvězdy, které doprovází kapela či orchestr. Během 
Vánoc se konají závody jachet ze Sydney do Hobartu.
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                  INZERCE 

              Koupíme nemovitost: Mladá rodina shání byt, dům      
nebo pozemek v Chlumčanech a okolí. Budeme rádi 
za nabídky. Platíme hotově, 776525100
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